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  Zpravodaj pro občany Poběžovicka 

V pátek 5.10.2012 se od 11.00 hodin konala 
před novou budou Mateřské školy Poběžovice 
velká sláva. Po necelém roce usilovných prací 
byla budova, za účasti asi 80 pozvaných hostů, 
slavnostně otevřena. 
V úvodním slovu starosta města Mgr. Hynek Ří-
ha mimo jiné uvedl, že Mateřská škola Poběžo-
vice byla vybudována v rámci projektu „Moder-
nizace a výstavba MŠ Poběžovice, za účelem 
uplatnění principu rovných příležitostí“ a pak 
přivítal všechny pozvané hosty. Především 
JUDr. Jiřího Pospíšila, exministra spravedlnosti, 
poslance Parlamentu České republiky a člena 
Výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a 
tělovýchovu; pana Jaroslava Bauera, zástupce 
Plzeňského kraje, náměstka hejtmana Plzeňské-
ho kraje; pana Ing. Vladislava Vilímce, poslance 
Parlamentu České republiky, místopředsedu 
rozpočtového výboru a člena podvýboru pro ev-
ropské fondy; pana Jana Látku, poslance Parla-
mentu České republiky; Ing. Zdeňka Hanzala, 
zástupce dodavatelské firmy POHL, která byla 
generálním dodavatelem stavby a technické in-
frastruktury a Mgr. Vítězslava Netrvala, zástup-
ce firmy VN Studio, která byla dodavatelem 
vnitřního vybavení. Poté vyjádřil potěšení, že 
jeho pozvání přijali zástupci dalších firem, za-
stupitelé města a další hosté. 
Zdůraznil, že Modernizace MŠ Poběžovice je po 
výstavbě kanalizace a čistírny odpadních vod 
největší a nejvýznamnější investiční akcí města 
za posledních dvacet let. Poté krátce přiblížil 
důvod zahájení výstavby a její průběh a vyjádřil 
přesvědčení, že finanční prostředky ve výši 
59.750.000.-Kč byly vynaloženy účelně a že děti 
i jejich rodiče tuto investici ocení. Stavba bude 
mít obrovský význam pro další vzdělávání 
v regionu, neboť principem jejího fungování je, 
aby bylo poskytnuto stejné vzdělání všem dě-
tem bez ohledu na původ a sociální zázemí tak, 
aby v dalším vzdělávacím procesu dostaly 
všechny děti stejnou příležitost. Toto je cesta, 
jak vyřešit dlouhodobé problémy, které existují 
v některých znevýhodněných lokalitách a jedi-
nou správnou cestou do budoucna je kvalitní 
vzdělání i pro děti ze sociálně slabších rodin, či 

z rodin se základním vzděláním. 
S pohnutím v hlase pak poděko-

val ředitelce MŠ Poběžo-
vice pí. Lence Pekárové 
za odvahu, se kterou se 
vrhla do řešení vyvstalé-
ho problému s dřevo-
morkou a plísněmi ve 
staré budově školky, bý-
valým i současným za-
stupitelům města, za je-
jich aktivní přístup při 
řešení tohoto problému 
a vyjádřil přesvědčení, 
že vedení města bude 
takto aktivně a racionál-
ně pracovat i v budou-
cnu. Poděkoval i prová-
dějícím firmám za odve-
dení celého díla ve velmi 
dobré kvalitě, Ing. Bejč-
kové, manažerce projek-
tu a všem spolupracují-
cím subjektům, díky 
nimž, jak doufá, budou 

všechna úskalí, spojená s využitím dotace zdár-
ně překonána. Poděkoval i rodičům dětí za trpě-
livost, se kterou vozili své děti do Mnichova a 
nezapomněl ani na svou rodinu, která mu byla 
oporou, když pracoval na přípravě i provádění 
projektu dlouho do nocí, na úkor času strávené-
ho se svými nejbližšími. Na závěr popřál učitel-
kám a dětem, aby se jim v nové školce líbilo, 
aby se jim tam dobře pracovalo a aby byli spo-
jeni i rodiče dětí. 
Poté se ujala slova ředitelka MŠ paní Lenka Pe-
kárová a přiblížila budoucí rozsah výuky ve 
školce, který bude rozšířen i o speciální logope-
dickou třídu, do které bude dojíždět logoped z 
Domažlic. Ve školce bude zaveden rovněž spe-
ciální program, který se bude věnovat právě 
dětem ze znevýhodněného prostředí, ve kterém 
bude pracovat asistent pedagoga, což je další 
velká pomoc rodičům dětí. Poděkovala svým 
spolupracovnicím, díky jejichž ochotě a aktivitě 
bude toto vše umožněno v rozsahu, v jakém to 
bylo naplánováno a i za to, že v poslední době, 
kdy se nemohla chodu školky věnovat naplno, 
zvládli vše na jedničku. Poté pozdravila bývalou 
ředitelku školky pí. Hanu Pelikánovou, pro kte-
rou bylo velmi těžké se dívat, jak se bourá škol-
ka, ve které od počátku pracovala. Na závěr 
uvedla, že se nejvíce těší na to, až do školky 
přijdou děti a budou zářit tak, jako v tuto chvíli 
září jejich pedagogové. Symbolicky pak vzpo-
mněla, že sama nastupovala jako dítě do pobě-
žovické školky v době, kdy se otevírala stará 
budova, kterou musela nechat posléze zbourat 
a dnes zde stojí při otevírání budovy nové, čímž 
se jakoby symbolicky uzavřel jeden životní cyk-
lus. Poté dostali prostor pro vyjádření svých 
myšlenek zástupci dodavatele a poté všichni 
přítomní politici, kteří ve svých krátkých proje-
vech vyzdvihli množství odvedené práce na pří-
pravě a realizaci celého projektu, jeho velkou 
důležitost pro celý region a popřáli nové školce 
všechno nejlepší do jejího dalšího života. 
Po slavnostním přestřižení pásky byli přítomní 
návštěvníci pozváni k prohlídce objektu, kde je 
pak čekalo v severní části budovy pohoštění, 
v podobě bohatého rautu. Zde pak pokračovala 
akce vzájemnou neformální konverzací všech 
účastníků.                                                   Vok stránka 1 

Z a m y š l e n í 
Člověk si tak žije, jak mu určilo náhodné či plá-
nované spojení dvou jiných člověků, a kolikrát 
ani neví proč. Jeho  dny se sčítají v roky, roky 
lidstva ve staletí. Jedinec umírá, lidstvo přežívá. 
Aby žil jedinec déle než mu určuje jeho fyzično, 
musí využít i svůj mozek. A tam má i uloženy  
tečky z toho, co bylo, tedy něco jako semínka a 
kořeny. A člověk, snad na rozdíl od stromu, který 
svoji věčnost vyřeší rozesetím milionů semínek, 
se snaží využít tu svoji část mozku zaplevelenou 
množstvím vzpomínek. Člověk na jednotlivé udá-
losti, lidstvo na události historické. A Poběžovi-
ce? První písemná zpráva o jejich existenci je 
spojena se jménem Zdeňka z Poběžovic, a to 
z let 1359 – 1362. Kdo to asi byl? Určitě ne jen 
sedlák, měl větší majetek, a tak mohl přispívat 
na obživu farářů v Šitboři a ve Valtířově. Snad 
zeman, mající důr či tvrz na břehu Pivoňky. Vel-
mi slavnou dvojkou zdejší lokality je však rok 
1502! Poběžovičtí se k ní asi hlásí neradi, většina 
z nich žije za hradbami tehdejšího města, a na-
víc – Ronšperk zní tak německy. Ale ! Dobrohost 
z Ronšperka byl Čech a i šikovný. Dovedl využít 
tehdejší politické situace a polepšil sobě i svým 
Poběžovicím. Další dvojka už je přímo nadčaso-
vá. Na Karlův most v Praze přicházejí dnes tisíce 
turistů a dotýkají se mřížek u velké kovové sochy 
sv. Jana Nepomuckého. Ale Jan Nepomucký této 
podoby se objevil v Poběžovicích už roku 1682. 
Jeho skromná kamenná podoba stojí v dnešních 
Poběžovicích u kostela, skrytá pod větvemi kaš-
tanů (vydržela tu celá staletí na rozdíl od „mo-
derního“ kříže smíření pod kostelem). S Ronšper-
kem – Poběžovicemi ji spojuje už rok 1682, kdy 
tu pobýval celosvětově známý barokní sochař 
Jan Brokoff. Bylo mu tehdy 30 let.  
V roce 1892 se oženil rakousko-uherský diplomat 
Heinrich Coudenhove s Japonkou Mitcuko Ayo-
ma. Stalo se to sice v Tokiu, ale teprve až na za-
čátku 90. let 20. století to přineslo Poběžovicím  
nejen evropskou proslulost, ale i něco peněz pro 
poběžovický zámek. Jenže – když se do Poběžo-
vic začaly sjíždět významné osobnosti, vypadalo 
to, že Poběžovice zajímá Evropa a Japonsko, ale 
Poběžovické?  Bez komentáře, jak říkají Angliča-
né. A tak teď teprve snad po nejméně deseti le-
tech mlčení – trochu idealisticky a romanticky 
historie ožívá! Okna na zámku, úklid, mladí, a 
nejen z Poběžovic, mají zelenou! Ať jim k tomu 
alespoň blikne i japonské oranžové sluníčko. I 
když! Právě první desetiletí nového tisíciletí při-
nesly zámku fyzickou záchranu, ať už ji platil kde 
kdo. (Skoro nikdo z Poběžovic). Škoda, že pak 
Poběžovice se nevzmohly jako město alespoň na 
to, aby ŘÁDNĚ a průběžně  zabezpečily nově vy-
budovanou střechu či okna. Mohly to být i zakáz-
ky pro firmy z města či okolí. Ono někdy je lépe 
hospodařit s tisíci než miliony.   
A další – teď už bohužel opravdu zneužitá dvoj-
ka. V roce 1972 zemřel v Německu Richard Cou-
denho Kalergi. Byl to zakladatel  Panevropské 
unie, založil ji už v roce 1923 a měl to být svaz 
evropských států zaměřený proti jakékoliv totali-
tě. Po nástupu fašismu emigroval. Po válce se 
snažil opět prosadit svoje ideály, bohužel vzhle-
dem  k rozdělení Evropy i světa, se to nepodaři-
lo. Jeho ideály pak začaly zneužívat i nacionalis-
té. I to se odrazilo v historii obnovy poběžovic-
kého zámku. Ale zpět od historie k současnosti. 
V roce  2012 byla v Poběžovicích otevřena nád-
herná mateřská školka. Sice by si zasloužila větší 
prostor a možná by mohla být i levnější. Ale i 
Dobrohost z Ronšperka si vybral malé městečko 
Poběžovice (markt, městys od r. 1424) za střed 
své budoucnosti. Jemu se to moc nepodařilo. 
Kéž tedy děti z mateřské školy mají větší sílu, 
odvahu a dobré rodiče a učitele a také i štěstí, a 
povznesou Poběžovice stejně, jako Dobrohost 
z Ronšperka.  Řemesla, obchod, turistický ruch. 
A žádné velké oči!                      
                                              Marie Špačková 
 



 

   

 

Panorama  
u d á l o s t í 

Služby města Poběžovice pokračovaly v 
revitalizaci zámeckého parku, kde upravi-
ly část naproti fotbalovému hřišti a navá-
zaly tak na čerstvě upravenou část proti 
škvárovému hřišti. Plocha byla oseta tra-
vou a vypadá moc hezky. 

Těsně před slavnostním otevřením Mateř-
ské školy Poběžovice stačili pracovníci 
Služeb města Poběžovice upravit terény u 
nového objektu školky. 

Začátkem letošního roku byla zahájena rekon-
strukce druhé – východní části zámeckého parku, 
která je financovaná také z velké části z Operačního 
programu životního prostředí.    
Odstraněním náletů, pařezů a nevhodných dřevin, 
srovnáním terénu a vysetím trávy se zde 
„vyloupl“ až překvapivě pěkný kousek přírody. Park 
se z jižní strany otevřel světlu a slunci, staré 
mohutné duby po ošetření vynikly ve své kráse a 
malé jezírko s travnatým břehem a potůčkem, 
vybudované v původně podmáčeném, zarostlém a 
temném místě, jenom přispělo k dobrému dojmu. 
Do konce roku by měl být projekt dokončen, včetně 
nových výsadeb. 
V příštím roce pak město plánuje dokončit vlast-
ními náklady procházkovou trasu, která by navá-
zala na již hotové cesty v horní části parku.   

Velký zásah čeká v příštím roce i tuto, již upra-
venou část. Vlivem různých faktorů, jako je 
radikální změna prostředí stanoviště, zhoršující se 
životní prostředí, choroby a apod. je stav některých 
stromů natolik špatný, že musí být odstraněny. Na 
základě odborného posouzení bylo letos rozhodnuto 
o odstranění téměř devadesáti stromů, u nichž již 
nepomůže ani zdravotní řez nebo jiné ošetření.  
Důvodem pokácení u převážné části dřevin (hlavně 
javorů, jasanů a jilmů) je rozsáhlé usychání korun, 
špatná regenerace, výskyt nebezpečných dutin a 
prasklin. Odstraněny budou také drobné nálety a 
některé vzrostlé, méně hodnotné stromy, které 
zbytečně porost zahušťují a brání rozvoji 
hodnotných exemplářů. Na vhodná místa pak bude 
postupně vysázena náhradní výsadba. 

    Odbor výstavby  a životního prostředí MěÚ 

Výběr z usnesení 59. jednání RM Poběžovice, ze dne 24.9.2012 
> RM schvaluje Smlouvu o poskytnutí účelové dotace č. 11872012/OBKŘ Plzeňským krajem ve výši 

150.000.-Kč na opravu cisterny automobilové stříkací CAS 32 T 815, SPZ 1P2 0506. 
> RM rozhoduje o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu „Oprava chodníků v centru města - ná-

městí Míru, Poběžovice“, na základě doporučení hodnotící komise firmě AZS 98, s.r.o., U Habrovky 
247/11, 140 00 Praha, která podala nejnižší cenovou nabídku ve výši 721.052.-Kč bez DPH 
(865.262.-Kč vč. DPH) a pověřuje starostu podpisem smlouvy o dílo.   

> RM schvaluje smlouvu o poskytnutí účelové dotace č. 23022012 Plzeňského kraje, na poskytování 
sociální služby pečovatelské služby, ve výši 59.300.-Kč a pověřuje starostu jejím podpisem. 

> RM schvaluje Smlouvu o dílo s firmou Primagra, a.s., o provedení deratizace kanalizační sítě v Po-
běžovicích, s cenou prací 65.-Kč za jednu deratizovanou kanalizační šachtu a pověřuje starostu 
jejím podpisem. 
Výběr z usnesení 60. jednání RM Poběžovice, ze dne 15.10.2012 

> RM schvaluje Smlouvu o dílo č. 842-12-1 s firmou SUDOP Projekt Plzeň a.s., na zpracování  
„Dopravní studie města Poběžovice,“ s termínem dokončení v únoru 2013, za cenu 58.560.-Kč včet-
ně DPH a pověřuje starostu jejím podpisem. 

> RM schvaluje záměr města pronajmout část pozemku p.č. 53 v k.ú. Poběžovice, o výměře 68 m2. 
> RM souhlasí s poskytnutím 4 ks starých oken z budovy bývalé mateřské školy firmě Zámečnictví 

Kukačka, a jejich zabudováním v objektu výrobní haly v areálu zámeckého parku s tím, že si žada-
tel akci zajistí organizačně a finančně. 

> RM bere na vědomí uzavření smlouvy č. IC 03/12, o poskytnutí účelové dotace Plzeňským krajem, v 
rámci programu „Podpora činnosti informačních center na území Plzeňského kraje pro rok 2012,“ 
ve výši 10.000.-Kč, na pořízení stojanů a informačních tabulí. 

> RM vzhledem k nedosažitelnosti vysílání na poběžovicku neakceptuje návrh regionální televize ZAK 
na tvorbu a odvysílání pořadu o městě za cenu 15.000.-Kč bez DPH. 

> RM nesouhlasí s poskytnutím pronájmu prostoru v místní knihovně k provozování terapeutické čin-
nosti. 

> RM volí zástupcem města Poběžovice do Sboru zástupců vlastníků pozemků pro akci Komplexní 
pozemková úprava v k.ú. Zámělič, Mgr. Hynka Říhu, nar. 9.6.1970, bytem Šandova 275, Poběžovi-
ce. 
Výběr z usnesení 18. jednání ZM Poběžovice, ze dne 22.10.2012 

> ZM bere na vědomí informaci Finančního výboru ZM o projednání návrhu nového kontrolního a finančního 
systému Základní školy Poběžovice s tím, že ZM ukládá Finančnímu výboru ZM provést kontrolu plnění vnitř-
ního kontrolního a finančního systému ZŠ Poběžovice do 30.11.2012. 

> ZM bere na vědomí informaci o hospodaření města k 30.9.2012 s příjmy ve výši +28.216.571,28 Kč, výdaji 
ve výši -80.866.806,90 Kč a financováním ve výši +52.650.235,62 Kč, přičemž závazky města k 30.9.2012 
činily  -5.960.871,94 Kč (po lhůtě splatnosti -196.098,- Kč) a pohledávky města k 30.9.2012 činily 
+1.080.828,60 Kč (po lhůtě splat. +615.256,60 Kč). 

> ZM bere na vědomí rozpočtová opatření č. 05/2012 a č. 06/2012, schválená RM. 
> ZM schvaluje rozpočtová opatření č. 07/2012 v předloženém znění. 
> ZM schvaluje finanční příspěvek (dar) ve výši 32.000.- Kč panu Janu Beckovi, bytem náměstí Generála Píky 

35, Plzeň, jako podíl města na obnově kulturní památky Městského domu č.p. 64 (rejstř. č. 103448) v rámci 
městského programu regenerace v roce 2012. 

> ZM schvaluje prodej části pozemku p.č. 5 dle KN (dle připraveného GP se jedná o pozemek p.č. 5/2 dle KN) 
o výměře 37 m2, druh pozemku ostatní plocha – jiná plocha v k.ú. Ohnišťovice, panu Miloslavu Homonajovi, 
bytem Ohnišťovice 30, Poběžovice, za cenu 80,- Kč za 1 m2 a pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy. 

> ZM neschvaluje záměr města prodat pozemek p.č. 227/4 dle KN o výměře 361 m2, druh pozemku zahrada 
v k.ú. Poběžovice u Domažlic z důvodu připravované další etapy zkapacitnění vodního toku Pivoňka a dopo-
ručuje žadatelce p. Anně Streckerové, bytem Slovanská 224, Poběžovice, aby o uvedený pozemek požádala 
až po realizaci zmíněné investiční akce. 

> ZM schvaluje záměr města prodat část pozemku p.č. 942 dle KN o výměře cca 90 m2, druh pozemku ostatní 
plocha - ostatní komunikace a pozemek p.č. st. 10/2 dle GP o výměře 118 m2 v k.ú. Zámělíč za cenu 80,- Kč 
za 1 m2. 

> ZM schvaluje koupi části pozemku p.č. 1495 dle KN o výměře 658 m2, druh pozemku orná půda a části 
pozemku p.č. 1496 dle KN o výměře 163 m2, druh pozemku orná půda v k.ú. Poběžovice u Domažlic, které 
jsou v územním plánu města vedeny z větší části jako stavební parcely, za cenu 80,- Kč za 1 m2 od pí. Věry 
Gejdošové, bytem Masarykova 257, Poběžovice, a to za účelem výstavby vodovodního řadu k rodinným 
domům ve Slovanské ulici a pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy. 

> ZM schvaluje přeřazení 1/3 části svěřeného majetku, inventární číslo ZP-4-7, v účetní hodnotě 14.940.-Kč, z 
příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 86, Poběžovice do majetku pří-
spěvkové organizace Základní škola Poběžovice, se sídlem Masarykova 282, Poběžovice, přičemž způsob 
zaúčtování majetku bude konzultován se zřizovatelem. 

> ZM schvaluje přeřazení 1/3 části svěřeného majetku, inventární číslo ZP-4-7, v účetní hodnotě 14.940.- Kč z 
příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 86, Poběžovice do majetku města 
Poběžovice a současně souhlasí s bezúplatným převodem (darem) tohoto majetku občanskému sdružení 
Rodinné centrum Dráček, se sídlem Raisova 96, 332 02 Starý Plzenec. 

> ZM schvaluje přeřazení svěřeného majetku, inventární číslo ZP-4-8 (dodávkový automobil VW Transportér), 
v účetní hodnotě 60.000.-Kč, z příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 
86, Poběžovice, do majetku města Poběžovice a ukládá RM předložit ZM návrh způsobu naložení tímto ma-
jetkem, včetně podkladových materiálů (kalkulace nákladů na opravu). 

> ZM schvaluje přeřazení svěřeného majetku, inventární číslo HIM/5 (univerzální robot RE 22), v účetní hod-
notě 104.989.-Kč, z příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 86, Poběžo-
vice do majetku příspěvkové organizace Základní škola Poběžovice, se sídlem Masarykova 282, Poběžovice, 
přičemž způsob zaúčtování majetku bude konzultován se zřizovatelem. 

> ZM schvaluje přeřazení svěřeného majetku, inventární číslo HIM/3 (plynový sporák AMB 1052 OF), v účetní 
hodnotě 79.952.-Kč, z příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 86, Pobě-
žovice do majetku města Poběžovice a souhlasí s prodejem uvedeného majetku za prodej. cenu 6.000.-Kč. 

> ZM schvaluje přeřazení svěřeného majetku, inventární číslo HIM/4 (elektrická pánev sklopná), v účetní 
hodnotě 38.722.-Kč z příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice, se sídlem Drahotínská 86, Pobě-
žovice do majetku města Poběžovice a souhlasí s prodejem za prodejní cenu 5.000.-Kč. 

> ZM schvaluje přijetí dotace ve výši 250.000.-Kč z „Programu stabilizace a obnovy venkova Plzeňského kraje 
2012“, na akci „Oprava chodníků v centru města na náměstí Míru Poběžovice.“ 

> ZM neschvaluje navýšení rozpočtu Základní školy Poběžovice pro rok 2012 o částku určenou na pokládku 
linolea do některých tříd s tím, že při sestavování rozpočtu pro rok 2013 možnost vyčlenění potřebné část-
ky zváží. 

 
 

Sotva pominulo období usilovného sekání 
a odklízení trávy, nastoupilo období opa-
kovaného hrabání listí, opadávajícího ze 
všech žlutě a červeně zabarvených listná-
čů v parku, na hřbitově a na všech dal-
ších veřejných prostranství města. V le-
tošním roce se jako vydatný pomocník je-
ví přenosný ventilátor, kterým je možno 
listí z velkých ploch nafoukat na jednu 
hromadu bez použití hrábí a pak je jed-
noduše naložit a odvézt. 

Firma Silnice Klatovy, a.s., dokončuje 
stavbu cesty k židovskému hřbitovu. Byly 
položeny, kamenivem dosypány betonové 
tvárnice a práce tak dospěly do finiše. 

V úterý 16. října zahájila firma AZS 98, 
Plzeň, práce na opravě chodníků na ná-
městí Míru. Akce, během které budou 
osazeny obrubníky, upraveno podloží a 
položena zámková dlažba by měla být 
dokončena za cca 6 týdnů. stránka 2 



 

 

Aneb knihy a knihovna přinášejí nové možnosti 
a zážitky.  I v naší knihovně se o to snažíme. 
Kromě běžného půjčování knih je možno 
v knihovně shlédnout i obrazy domažlické malíř-
ky pí. Jany Hruškové. Regály s knihami jsou 
obohaceny i o ukázky tvorby básnířky Jany 
Krauzové. Na podzim je připraveno několik kniž-
ních večerů a soutěž pro děti. Na akce jsou po-
zvánky otištěné na této straně zpravodaje.  
Úspěšně pokračuje dětský  klub Čítánek, který 
se rozrostl na celkový počet 16ti dětí. Tento po-
čet malých čtenářů nás velmi těší, bohužel však 
již nemůžeme mezi sebe přibrat další zájemce, 
neboť knihovna je malá a při větším počtu dětí 
pohybujících se mezi regály s ostrými popisko-
vými cedulkami již není bezpečná. Knihovna se 
zúčastnila celonárodní „bleskové“ soutěže  
„Rozečti.se“ a byla jednou ze tří knihoven, které 
obdržely poukaz na kurzy rychlého online čtení. 
Aplikace Rozečti.se umožňuje výuku formou ab-
solvování 20 připravených lekcí. Rychlé čtení je 
představeno kombinací e-booku, ilustračních vi-
deí a návodů k jednotlivým cvičením. Praktická 
interaktivní cvičení pak zlepšují práci očí a moz-
ku. Podle autorů projektu může každý uživatel 
dosáhnout díky aplikaci zvýšení rychlosti čtení o 
100 procent a více. V knihovně také proběhla  
„konference“ profesionálních knihovníků Plzeň-
ského kraje, kterou do Poběžovic sezvala pí. 
Hauserová z domažlické Knihovny Boženy Něm-
cové. Setkání bylo zaměřeno na zkušenosti 
s prací v knihovně, čtenáři a aktivitami v kni-

hovnickém prostředí. Podtextem besedy byla 
práce s dětským čtenářem, tipy a náměty na 
soutěže a zkvalitnění služeb pro děti.  Knihovnu 
nyní čeká zprovoznění knihovnického systému 
Clavius, aktualizace dat a postupné doplnění 
údajů do databáze programu. Vzniká i malý kni-
hovnický sklad a zázemí knihovny mimo prosto-
ry určené veřejnosti. Knihovna také rozšířila své 
aktivity o spolupráci s místní základní školou. 
Pravidelně k nám docházejí vyučující s třídami, 
prozatím prvního stupně. Navštěvují knihovnu 
s účelem poznání jejího řádu, fondu a hlavně se 
setkávají s pohádkovou babičkou p. Hanou Peli-
kánovou, která pro děti připravuje zajímavá čte-
ní, vždy podle tématu, na kterém se knihovna 
předem domluví se školou. Knihovna od března 
roku 2012 intenzivně nakupuje nové knihy. Až 
do teď byl nákup čtiva zaměřen na dětské čte-
náře, kterým přibylo na 40 nových knih. Nyní 
bude obnova fondu směřována k dospělým čte-
nářům a do konce roku tímto vyčerpáme plně 
rozpočet, který jsme na knihy dostali. Připomí-
nám, že je možno také využít meziknihovní vý-
půjční službu – tedy budete-li mít zájem o kni-
hu, kterou v knihovně neevidujeme, knihu se 
pokusíme zajistit z domažlické knihovny.  
A na závěr: „Četba dobré knihy je ustavič-
ný dialog, při kterém nás kniha oslovuje a 
naše duše odpovídá.“ 
                                               (André Maurois) 

 
(Městská knihovna Poběžovice, Podsk) 

9.11. 2012 v 21:00 
Děti, slyšely jste to?!  Knihovna je prý živá! Žijí 
regály, žijí knihy a hlavně žijí postavy v nich 
ukryté! Nevěříte?! 
 

Vezměte si baterku, blok, tužku a odvahu a  
přijďte splnit úkoly do temné knihovny plné 
záhadných postav! A jestli se bojíte, vezměte si 
dospělého pomocníka a ten se bude bát taky!  
 

TĚŠÍ SE NA VÁŠ VAŠE ŽIVÁ 
KNIHOVNA! 

Představte si, že venku fouká vítr, stromy vrhají 
stíny, podzimní déšť bubnuje do oken a Vy se 
pohodlně usadíte s čajem a zaposloucháte se do 
příběhu o tom, jak Víly přestaly mít rády lidi.  
A to přímo z úst autorky paní Mgr. Marie 
Špačkové! 
8. 11. 2012 v 17:00 v Městské knihovně 
v Poběžovicích!  

Těší se na Vás autorka a Vaše 
 ŽIVÁ KNIHOVNA! 

„Nečekejte na motivaci před vlastní činností - pusť-
te se do práce a motivace se dostaví!“ 
Nápad adopce oken již motivaci měl – zkusit uká-
zat, že lidé, zejména Ti, kteří Poběžovice považují 
za svůj domov, nejsou lhostejní k památce, o které 
vědí lidé v dalekých zemích, znají její příběh a bo-
hužel i osud. Od nápadu k realizaci byl jen skok a 
výsledek jste mohli vidět při slavnostní Vernisáži 
pro okna, která se uskutečnila 6.10. v sále s krbem 
na našem zámku. Představeno bylo 30 oken a je-
jich autorů a zároveň majitelů. Tito lidé byli nejen 
z Poběžovic, ale také z Prahy, Karlovarska a Soko-
lova. Adoptovali jednotlivci, rodiny či náhodní turis-
té. Téma obrazů nebylo nijak vymezeno, každý 
mohl malovat co chtěl a zvládl. Na obrazech jsou k 
vidění princezny, princové, duchové, erb, znak Mla-
dých hasičů a další.  Se dvěma obrazy se do zámku 
vrátila krásná hraběnka Mitsuko a překvapením byl 
obraz, který jí vrátil „domů“ i manžela Jindřicha. Po 
domluvě s několika malíři se k rodině symbolicky 
ještě vrátí jejich děti. Během vernisáže bylo možno 
vidět unikátní kachlová kamna, resp. jejich část, 
s vypodobněním Hanse Coudenhove – Kalergi. Ta-
to kamna byla nalezena náhodou při workcampu, 
převezena, ošetřena, zdokumentována a uložena. 
Nález kachlových kamen je pro nás velkou událostí 
neboť je to prakticky jediná věc, která z původního 
inventáře zámku náleží právě Poběžovicím. Navíc 
se ještě donedávna soudilo, že se kamna do dneš-
ních dnů nedochovala. K vidění byla pouze jejich 
zmenšenina, která je deponována ve Státním Zám-
ku Kunštát, jenž také do poloviny 20. století vlast-
nila větev rodiny Coudenhove. Otázka budoucnosti 
kamen je prozatím odložena, ale brzy se k ní vrátí-
me. Vernisáž byla slavnostně zahájena pohádkou o 
Smolíčkovi, kterou si připravily šikovné děti ze ZŠ 
Poběžovice, svěřenci p. Mgr. Hanky Teplé. Noví 
adoptivní majitelé obdrželi Majitelský dekret s po-
děkováním za pomoc a pro účastníky vernisáže by-
lo připraveno malé občerstvení.  
Závěr příspěvku patří poděkování. Největší dík patří 
Vám všem, kteří jste přispěli na adopci, vzali do ru-
ky štětec a přišli jste malovat na zámek, do parku, 
kolem zámku či jste si desky odvezli domů. Jmen-
ný seznam adoptujících bude zveřejněn v příštím 

čísle. Pomohli jste nám vydělat prv-

ních 14.200,- Kč. Část z těchto peněz pokryje ná-
klady na barvy a desky, zbylá částka bude převe-
dena na vznikající konto pro zámek. Poděkování 
patří také, již tradičně, p. Leoši Planetovi, který se 
ujal technické pomoci a zvučení akce. A ještě bych 
ráda poděkovala partě chlapců ze základní školy, 
kteří v den příprav vernisáže byli uvolněni laska-
vým vedením školy z hodiny tělocviku, aby mohli 
rozcvičit tělo při přenášení Vašich obrazů do sálu, 
kde probíhala vernisáž. Počátkem listopadu bu-
dou „okna“ instalována do otvorů. Ještě před tím 
budou ošetřena speciálním nátěrem tak, aby barvu 
nepoškodil déšť. S instalací pomohou Služby města 
Poběžovice. Vznikne tak netradiční venkovní gale-
rie.  
Věřím, že Vám pohled na barevná a optimistická 
okna zpříjemní zimní procházky kolem našeho 
zámku, do kterého již nebude sněžit.  

(MKIS, Podsk) 

Chtěla bych tímto způsobem vyjádřit poděková-
ní za nádherné a milé přijetí na Městském úřa-
dě v Poběžovicích. Zejména děkuji panu staros-
tovi Říhovi, paní Duffkové a Dramatickému 
kroužku pí. Teplé, za milé zpříjemnění setkání 
naší třídy po 45 letech, které se uskutečnilo 
dne 22.9.2012.                    
                                    Za spolužáky Krejčová.  
   
Jménem vedoucích a účastníků historicko po-
znávací exkurze Univerzity III. věku, která pů-
sobí při městě Domažlice a GJŠB v Domažlicích, 
děkuji vedoucí MKIS, slečně Podskalské, za její 
výklad o současných zámeckých aktivitách a za 
její vstřícnost při prohlídce zámeckých prostor. 
Velmi nás také potěšilo, že jsme mohli navštívit 
i zdejší kostel. Děkujeme panu faráři. Zdá se, 
že patří k těm, kteří si uvědomují, že kostely 
jsou i věčnými památníky krásy, duchovna a 
historie.                            Mgr. Marie Špačková    
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5. 11. 2012 – pondělí – 18:00 MKIS 
 
Lákají Vás dálky, strmá úbočí skal, úzké cesty, divoké řeky, pohled na nekončící prérie a romantika 
spojená s indiánskými kmeny, jejich moudrostí a soužití s přírodou? Pak pro Vás máme pozvánku na 
besedu Daniely Danky Hrubé, která je již pravidelným návštěvníkem amerických parků, prérií i 
indiánských rodin. Připravili jsme pro Vás dobrodružství, na kterém Vás malířka a cestovatelka 
zavede na cestu, kterou nebudete chtít opustit. A budeme-li mít štěstí, čeká Vás bonus v podobě 
on-line rozhovoru s příslušníkem indiánského kmene. Přednáška je zakončením výstavy nazvané  
„Zpověď“, kterou bylo možno navštívit od srpna.  

Těší se na Vás INDIÁNSKÉ MKIS! 
(MKIS, Podsk) 

…slavíme tak trochu smutné výročí dobytí a vy-
plenění města i hradu Ronšperk? 18. 10. 2012 
uplynulo 392 let od vpádu Marradasova vojska 
do Ronšperka a následného obléhání (?)  a do-
bytí hradu (Sedláček 1893, str.90; Kuča 2002, 
str. 266). Don Baltasar de Marradas byl  šlechtic 
a polní maršál španělského původu, který svoji 
vojenskou dráhu započal na dvoře Rudolfa II. 
roku 1599.  
I přes nevalné vojenské úspěchy se stal říšským 
hrabětem s právem vlastnictví půdy. Po vzestu-
pu své vojenské kariéry roku 1626 získal titul 
polního maršála a rok na to generál – lajtnanta.  
Po té, co byl Albrecht z Valdštejna zbaven vůdčí 
pozice v císařské armádě se Marradas stal nej-
vyšším vojenským i civilním velitelem. Don Bal-
tasar de Marradas zemřel coby tajný rada a mís-
todržitel v Čechách (28.11.1560 – 28.8.1638). 
Marradasův vpád do Poběžovic připomíná pa-
mětní deska na zdi před vstupem do zámku. 
O řádění Marradasova vojska v městě Ronšper-
ku se v Sedláčkově Hradech, zámcích a tvrzích 
Království českého uvádí následující: „…Když 
tehdy vniklo vojsko císařské r. 1620 do té-
to strany Čech, obrátilo též pozor svůj 
k městu Ronšperku, tehda protestantské-
ho. Bezpochyby posádka se na zámku brá-
nila, neboť císařští zámek a město útokem 
vzali. Bavoři, Vlaši, Španělové se tu potom 
nehezky chovali. Vynesli z kostela kalichy 
a jiné kostelní zboží, otevřeli hrob Jana Ji-
ří a vzali odtud přilbici jeho, perlami ozdo-
benou a pěkný štít a potom přehazujíce 
těla mrtvá poklady hledali, ale našli jediný 
klénot při mrtvole Erazimově...“ 

(MKIS, Podsk) 

Občané Šitboře věnovali říjnový víkend zkrášlení 
obce. Vlastními prostředky se pustili do odstraňová-
ní náletových dřevin u kostela svatého Mikuláše, v 
jeho lodi a na velké části přilehlého hřbitova. Vyře-
zané dřeviny byly ihned odvezeny a místo řádně 
vyklizené, takže vše krásně „prokouklo“.  
Zbytek prací plánují šitbořští dokončit v příštím ro-
ce. Za tuto záslužnou činnost patří všem, kteří se 
akce zúčastnili velký dík.     



Promítají se tedy do poplatků, které platíme 
my všichni! 
Vy řa ze né  s p ot řeb iče  z  Va š i c h 
domácností můžete zdarma odevzdávat 
na tomto místě: 
Sběrný dvůr  města  Poběžovice, (za nádražní 
budovou ČD) otvírací doba:  
čtvrtek od 15.00–18.00 h. (v zimním 
čase od 14.00–17.00 h.), sobota od 
9.00 – 12.00.                                                   
Staré spotřebiče obsahují skryté 
hrozby i šanci na úspory 
Odevzdat vysloužilý spotřebič k ekologické 
recyklaci na místě zpětného odběru znamená 
přispět k úspoře primárních surovin, ropy a 
elektrické energie. 
Kolektivní systém ELEKTROWIN, který se o 
vysloužilá elektrozařízení stará, spočítal, že od 
roku 2005 díky zodpovědnosti lidí došlo k 
úspoře desítek milionů litrů ropy a stovek 
milionů kWh elektrické energie. Umožnilo to 
důsledné využití všech materiálů, z nichž byly 
spotřebiče před lety vyrobeny a které se díky 
umu zpracovatelů mohly stát druhotnými 
surovinami místo toho, aby skončily jako 
odpad.  
Vražedná trojice: kadmium, 
azbest, šestimocný chrom 
Při ochraně kovů před korozí, především v 
elektrotechnice, se například dříve hojně vyu-
žívalo kadmium. To je toxická látka, která se 
do těla dostává potravou a dýcháním. Ukládá 
se především v ledvinách, ale také v játrech, 
která poškozuje. Může způsobit chudokrev-
nost nebo osteoporózu. Kadmium patří mezi 
karcinogenní látky. Ve starých sporácích nebo 
pračkách se běžně používal azbest. Ten je 
silně karcinogenní. Jeho vlákna se při vdecho-
vání zabodávají do plic a postupně mohou 
vyvolat rakovinu plic nebo fibrózu. Další z 
nebezpečných látek, s nimiž si zpracovatelé 
musejí umět poradit, je šestimocný chrom. 
Ten poškozuje dýchací cesty a může vést k 
perforaci nosní přepážky nebo k bronchitidě. 
Jeho sloučeniny mohou vyvolat rakovinu plic. 
Tato nebezpečí si často neuvědomují různí 
amatérští „recyklátoři“, kteří se snaží staré 
spotřebiče rozebírat a využít některé jejich 
části – například kompresory z lednic nebo 
motory z praček. 
Zpracovatelé musejí patřit ke špičce v oboru!!! 
Pro kolektivní systémy zajišťující sběr a ekolo-
gické nakládání s vysloužilými spotřebiči je 
tedy velmi důležité, aby měly za partnery jen 
zpracovatele, kteří jsou skutečnými špičkami 
ve svém oboru. 
Například náš největší kolektivní systém, 
ELEKTROWIN a.s., v současné době spolupra-
cuje se společnostmi: AGM recykling  s.r.o., 
FERMET s.r.o., Charita Opava, Kovohutě 
Příbram nástupnická, a.s., Marketa-Remone s.
r.o., MHM EKO s.r.o., ODAS ODPADY s.r.o., 
OZO Ostrava s.r.o., Praktik system s.r.o., 
Pražské služby, a.s., RESPONO, a.s., Rumpold 
s.r.o., Rumpold-T /chráněná dílna/ s.r.o., 
ŘEMPO HOLOUBEK PARTNER, S-FIRMA, s.r.
o., STEELMET, s.r.o. a ZELENÁ DÍLNA s.r.o. 
Odevzdávejte na místa zpětného odběru 

kompletní spotřebiče! Chráníte tím 
zdraví sobě i svému okolí!                                                    

Více informací na: www.elektrovin.cz 
Čerpáno z informačních materiálů společnosti  

Elektrowin. 
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Firma Tomáš Hora THC, letecké 
snímkování, provedla v letošním 
roce snímkování města Poběžovice 
a nabízí aktuální zalaminované le-
tecké snímky města o velikosti 40 
x 29 cm za 240.-Kč/ks. Výběr je 
možný ze 4 různých pohledů, kte-
ré jsou k nahlédnutí v MěÚ Pobě-
žovice, kde je možno si vybrané 
snímky i objednat.                  Vok 

Domácnosti se mohou vyřazených elektrospotřebičů zbavit zdarma na některém z míst zpětného 
odběru, která k tomuto účelu byla vytvořena. Je přitom ale nezbytné splnit jednu základní podmínku: 
spotřebiče musí být kompletní, tedy nerozebrané. 
V takovém případě hradí další nakládání s nimi výrobci a dovozci prostřednictvím kolektivních systémů, 
které založili. Tato výhoda se ale nevztahuje na elektrozařízení, kterému již někdo odmontoval důležité 
části jako např. motor, kompresor, topné těleso, buben, plášť, přívodní kabel apod. Demontáž a 
zpracování elektrospotřebičů je činnost zákonem určená pouze osobám s příslušnými oprávněními. 
Takové výrobky je nutné považovat za odpad a náklady spojené s jejich odstraněním jdou k tíži obci. 

Poběžovice:  
31.10., 7.11., 14.11., 21.11., 
28.11., 5.12., 12.12., 19.12., 
26.12.2012. 
Ostatní obce:  
30.10., 6.11., 13.11., 20.11., 
27.11., 4.12., 11.12., 18.12., 
25.12.2012. 
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